
Naturkvalitetsudvalget
Tirsdag den 28. januar 2020 - kl. 18:00
Mødecenter A, Lokale 3 på Ballerup Rådhus

Deltagere

Stine Rahbek Pedersen (Ø) - Deltog
Anja Holtze (A) - Deltog
Bjarne Frimann - Deltog
Jacob Wøhler Jørgensen (V) - Deltog
Johannes Nørgård - Deltog
Rune Sørensen - Deltog
Trine Baarstrøm (afsnitsleder) - Deltog
Thomas Christensen - Deltog

Afbud/Fraværende

Hella Hardø Tiedemann (A) - Afbud
Morten Andersson (A) - Afbud
Rikke Søndler - Afbud

Punkt 1 Meddelelser

Beskrivelse
Formand for Teknik- og Miljøudvalget Hella Hardø Tiedemann (A) orienterer fra det1.
seneste møde i Teknik- og Miljøudvalget.
 
Formand for Grønt Råd Bjarne Frimann Skov orienterer fra det seneste møde i Grønt Råd.2.
 
Medlem Rikke Sønder fra virksomheden Eco-Village ønsker at træde ud3.
af Naturkvalitetsudvalget.



Beslutning

Taget til efterretning med disse bemærkninger:

Formand for Grønt Råd Bjarne Frimann Skov orienterede om Grønt Råds møde, bl.a. om de
planlagte arrangementer i 2020.

Medlem af Teknik- og Miljøudvalget Jacob Wøhler Jørgensen (V) orienterede om punkter
fra sidste møde i Teknik- og Miljøudvalget af interesse for Naturkvalitetsudvalget.

Punkt 2 Træstrategi

Tidligere behandling

Naturkvalitetsudvalget den 14. marts 2019 Punkt 6

Sagsfremstilling

Administrationen fremlægger de muligheder, som en træstrategi vil give Ballerup Kommune.
Naturkvalitetsudvalget kan på den baggrund indstille til Teknik- og Miljøudvalget, hvilke
elementer udvalget ønsker, der skal indgå i en træstrategi. Hvis sagen godkendes på et
kommende møde i Teknik- og Miljøudvalget, vil det egentlige arbejde med træstrategien
igangsættes.

Formålet med en træstrategi er, at danne rammen for, hvordan Ballerup Kommune planlægger,
anlægger og drifter kommunens træer. I en træstrategi kan der ligeledes opstilles mål for bl.a.
træplantning.

Som en del af en træstrategi vil det være naturligt, at kortlægge værdifulde træer på kommunal
grund, så man får et overblik over antal træer, træernes tilstand, alder, art og andre relevante
oplysninger, samt opdatering, når der konstateres ændringer. Registreringen kan bruges til
udpegning af bevaringsværdige træer i lokalplaner og giver et overblik, som kan bruges i den
daglige drift af Ballerup Kommunes veje, parker og grønne områder. For at en træregistrant skal
bevare sin værdi er det vigtigt, at der sættes ressourcer af til at vedligeholde den.

Som en del af en træstrategi kan der udarbejdes et administrationsgrundlag for træer med en
manual for, hvordan driftspersonalet tilgår de forskellige opgaver med træer. Fx hvornår og
hvordan træer kan fældes, og hvordan Ballerup Kommune håndterer borgeres ønsker om, at
kommunale træer skal fældes. 

Det er også i en træstrategi, at der kan sættes mål for kommunale træer, og her at Ballerup



Kommune kan beslutte, hvordan ulovlige fældninger skal håndteres.

Naturkvalitetsudvalget har i en forsøgsperiode haft mulighed for at indmelde træer i app'en
BorgerTip. Administrationen vurderer, at BorgerTip er egnet til indsamling med få ændringer i
opsætningen. Processen med at udpege værdifulde træer til en træregistrant kan derfor starte
med, at kommunens borgere får mulighed for at indmelde de træer, som de finder værdifulde.
Disse data skal efterfølgende kvalificeres af fagpersoner og herefter kan træer, der opfylder
relevante kriterier, udpeges som værdifulde træer.

Naturkvalitetsudvalget opfordres til at drøfte relevante kriterier, og om borgerne skal inddrages
yderligere. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Der kommer éngangsudgifter til kvalificering af indkomne registreringer og formidling af
projektet. Dertil kommer permanente driftsudgifter til vedligehold af en træregistrant.
Naturkvalitetsudvalget indstiller til Teknik- og Miljøudvalget, at der frigives 200.000 kr. til
udarbejdelse af en træstrategi. 

Bilag

2 bilag tilføjet efter mødet i Naturkvalitetsudvalget

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Det godkendes, at det indstilles til Teknik- og Miljøudvalget, at der frigives 200.000 kr. til1.
udarbejdelse af en træstrategi i 2020.

Beslutning

Indstillingen godkendt med disse bemærkninger:

Landskabsarkitekt Katrine Andersen fra Gladsaxe Kommune holdt oplæg om Gladsaxe
Kommunes træstrategi, bl.a. om hvordan den er udarbejdet, administrationsgrundlag m.m. til



stor inspiration for den træstrategi, som Naturkvalitetsudvalget gerne vil udarbejde. Oplægget
er vedlagt som bilag til referatet.

Skov- og landskabsingeniør i løntilskud Rasmus Miehe Sørensen fra Center for By, Erhverv og
Miljø holdt oplæg med idéer til, hvordan Ballerup Kommune kan udarbejde en træstrategi.
Oplægget er er vedlagt som bilag.

Det anbefales til Teknik- og Miljøudvalget, at der udarbejdes en kommunikationsplan for
involvering af borgere, skoler, virksomheder og boligforeninger.

Punkt 3 Naturkvalitetskortlægning

Sagsfremstilling

I Ballerup Kommunes budget for 2020 er der afsat midler til kortlægning af naturkvaliteten i
kommunen: 100.000 kr. i 2020, 200.000 kr. i 2021 og 200.000 kr. i 2022.

Kortlægningen skal give et statusbillede af eksisterende naturkvalitet, dels på beskyttet natur,
dels på arealer i Grønt Danmarkskort, der kunne udvikle sig til beskyttet natur. På baggrund af
kortlægningen kan der opstilles mål for de enkelte arealer, og det kan beskrives hvilke midler,
der skal til for at opnå målet. Derved kan naturindsatsen prioriteres i fremtiden til de arealer,
der giver mest natur for pengene.

I 2020 vil kortlægningen omfatte screening af Grønt Danmarkskort for mulige konkrete
naturområder.

Administrationen fremlægger forslag til proces- og tidsplan (se bilag).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Der er afsat midler i budgettet.

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget



Indstilling

Center for By, Erhverv og Teknik indstiller, at

Det godkendes, at det indstilles til Teknik- og Miljøudvalget,1.
at naturkvalitetskortlægningen gennemføres efter vedlagte tids- og procesplan.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 4 Igangværende projekter

Sagsfremstilling

Administrationen orienterer om igangværende og kommende større projekter, hvor natur er en
væsentlig del.

Kildedal

Administrationen præsenterer nylige naturregistreringer i Kildedalsområdet.

Jonstruplejren

Administrationen præsenterer nylige naturregistreringer i Jonstruplejren.

Lautrup

Projektet med udarbejdelse af helhedsplan for Lautrupområdet er igangsat i samarbejde med
grundejere. Natur på grønne arealer er et af fokusområderne.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag



Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Orientering om igangværende projekter tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med denne bemærkning:

Naturregistreringer i Kildedal uddybes på næste møde i Naturkvalitetsudvalget.

Punkt 5 Grønne elementer i budget 2020

Sagsfremstilling

Budget 2020 for Ballerup Kommune blev vedtaget den 4. november 2019, og administrationen
orienterer om budgettets grønne elementer.

Budgettet tager udgangspunkt i Vision 2029, hvor temaerne "Vi skaber fremtiden sammen" og
"En grøn by i balance" er relevante grønne temaer.

Under "Vi skaber fremtiden sammen" er borgerinddragelse et væsentligt fokuspunkt, og det
udmøntes bl.a. i:

Punkterne  1.1 til 1.9 om fx øget kendskab til frivillige, borgermillionen og en egentlig
frivillighedspolitik. Ligeledes ønsker Ballerup Kommune at understøtte frivillig indsamling
af henkastet affald, og der afsættes 100.000 kr. årligt fra 2020 og frem (afsnit. 4.15)

Under "En grøn by i balance" udmøntes en række grønne elementer:

Der afsættes midler til træplantning: 200.000 kr. i 2020 og 400.000 kr. i 2021 (afsnit 4.3).
Der prioriteres 800.000 kr. årligt i 2020 og 2021 fra eksisterende grønne pulje under
Teknik- og Miljøudvalget til bekæmpelse af invasive arter - herunder japansk pileurt
(afsnit 4.4).
 
Der afsættes midler til naturkvalitetskortlægning: 100.000 kr. i 2020, 200.000 kr. i 2021
og 200.000 kr. i 2022 (afsnit 4.5). 
 
Endvidere afsættes der årligt 300.000 kr. til sikring af bedre pleje af Ballerup Kommunes



grønne områder efter anbefalinger indhentet fra Grønt Råd (afsnit 4.14).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Orientering om grønne elementer i budget 2020 tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 6 Naturværdier i lokalplanlægningen

Tidligere behandling

Naturkvalitetsudvalget møde den 24. september 2019 Punkt 3

Sagsfremstilling

Naturkvalitetsudvalget besluttede på et tidligere møde at anbefale til Teknik- og Miljøudvalget,
at vedtage en principbeslutning om, at når man fjerner natur i forbindelse med fx
anlægsprojekter, skal man erstatte det inden for samme lokalplanområde. Teknik- og
Miljøudvalget besluttede på møde den 7. januar 2020 at sende sagen tilbage til fornyet
behandling.



Naturkvalitetsudvalget skal på den baggrund drøfte og præcisere, efter hvilke principper
hensynet til den ikke-beskyttede natur skal varetages i anlægsprojekter og lokalplaner.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Der besluttes principper for, hvordan hensynet til ikke-beskyttet natur kan varetages i1.
anlægsprojekter og lokalplaner.
 
Principper for, hvordan hensynet til ikke-beskyttet natur kan varetages i anlægsprojekter2.
og lokalplaner indstilles til Teknik- og Miljøudvalget til videre politisk behandling.

Beslutning

Udsættes til næste møde

Punkt 7 Eventuelt

Beslutning

Intet

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/naturkvalitetsudvalget-28-01-2020


